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 رییـس دانشـگاه همچون ماه هـای پیش در پایـان بهمن ماه 

94 در گزارشی مکتوب با دانشجویان و همکاران سخن گفت.

متن کامل این گزارش به شرح زیر است:

دانشجویان عزیز و همکاران محترم، سلام

بهمن مـاه یادآور خاطره ای شـیرین برای تمام کسـانی اسـت 

کـه ورود امـام خمینـی و روز پیـروزی انقـاب را بـه خاطـر 

دارنـد. پس از حدود یک سـال تظاهـرات و درگیری، مردم با 

خروج محمدرضا شـاه پهلوی از کشور و ورود رهبر 

کبیـر انقـاب بـه فاصله کوتاهـی به آنچه می خواسـتند 

رسـیدند و حکومت شاهنشاهی که سابقه بسیار طولانی 

در این کشـور داشـت برچیده شد.

مهم تریـن و ثابت تریـن شـعار مـردم در نـگاه مـن که 

در سـن 11 سالگی شـاهد این وقایع بودم »استقال، 

آزادی، جمهـوری اسـامی« بـود. ایـن شـعار به ظاهر 

سـاده، هنـوز هم بـرای من همـان جذابیـت و معنا را 

با خود دارد. اسـتقال کشـور در تصمیم گیری، آزادی 

مردم در ابراز عقیده و نظام حکومتی جمهوری مبتنی 

بـر اسـام. اکنون حـدود 4 دهـه آن زمـان می گذرد؛ 

دو روز خاطره انگیـز کـه صـدای تیرانـدازی ممتـد در 

محلـه مـا کـه به نوعـی در نزدیکـی قلـب انقـاب در 

خیابـان مجاهدیـن اسـام امـروز و ژالـه آن زمان بود 

در گوش من مثل سـاعتی پیش زنده اسـت. درگیری 

جـدی روز 21 بهمـن آغـاز شـد و شـب بعـد گوینده 

تلویزیـون پیـروزی انقـاب را اعـام نمود. مـا قبل از 

انقـاب در منـزل تلویزیـون نداشـتیم بـه ایـن دلیـل 

کـه محتـوای آن مناسـب نبـود. زمانی که خبـر ورود 

امـام به ایران منتشـر شـد یکـی از بسـتگان تلویزیون 

پورتابل کوچکی را به منزل ما آورد و ما خبر شـیرین 

پیـروزی انقاب را در شـامگاه 22 بهمن 57 در همان 

تلویزیون کوچک قرمزرنگ شنیدیم. انقاب پیروز شد 

و ایـن بـرای بزرگ ترهـای آن روز ماننـد مرحـوم پدر 

مـن چیزی مثـل معجزه بود. چه کسـی فکـر می کرد 

شـاهی کـه لقـب »قدرقـدرت« گرفته بود بـا آن حال 

نـزار از کشـور فرار کنـد و حکومت شاهنشـاهی با آن 

سـابقه طولانی به یک بـاره فرو ریزد. ایـن درس بزرگ 

تاریـخ که معمـولًا به سـرعت فراموش می شـود همان 

آیـه کریمـه 34 سـوره اعراف اسـت کـه می فرماید »وَ 

لـِکُلِّ أُمَّـتٍ أَجَلٌ فَـإِذا جاءَ أَجَلُهُمْ لا یَسْـتَأْخِرُونَ سـاعَتً وَ لا 

یَسْـتَقْدِمُونَ براي هر قوم و جمعیتي، زمان و سـرآمد معیني 

اسـت و هنگامی که سـرآمد آن ها فرا رسـد، نه سـاعتي از آن 

تأخیـر مي کننـد و نه بـر آن پیشـي مي گیرند.«

به هرحـال 37 سـال از آن روز می گـذرد و گرچه این نزدیک 

نیمـی از یـک عمـر مـورد انتظار در کشـور ما اسـت اما برای 

گزارش بهمن ماه 94 رییس دانشگاه به دانشجویان، 
کارکنان و هیئت علمی

دکتر جعفريان: ياد 
بگيريم که مسائلمان را 
بين خودمان حل کنيم 
و منافع ملي را جدا از 

مسائل سياسي ببينيم
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نهادینه شـدن مـدل جمهوری زمان بسـیار کوتاهی 

در گـذر تاریـخ اسـت. مـا هنوز برای رسـیدن بـه مفهوم 

واقعی مردمسـالاری دینی که ترجمانی از جمهوری اسامی 

اسـت، راه درازی در پیش داریم.

ایـن مقدمـه طولانـی می توانـد طلیعـه خوبی بـرای گزارش 

بهمن مـاه من باشـد.

Áبازدیددانشگامفدرالپلیتکنیکلوزان
دهـه اول بهمن ماه را در ادامه برنامه لیدرشـیپ سـامت که 

توسـط دفتر منطقه ای سـازمان بهداشـت جهانی اجرا شد در 

ژنـو سـپری کـردم. در این فاز که قسـمت سـوم ایـن برنامه 

بـود عاوه بـر برگـزاری کارگاه هایـی درباره نقـش ارتباطات 

و دیپلماسـی در سـامت، تجربیات افراد موفـق نیز در هفته 

اول ارائـه شـد کـه یکـی از این افراد اسـتاد محترم دانشـگاه 

مـا، جناب آقـای دکتر ملـک زاده بودند. اگرچه مـن به خوبی 

با سـابقه ایشـان آشـنا بودم اما ارائه آن در جمع نمایندگانی 

از کشـورهای منطقـه برایم لذت بخش بـود به خصوص وقتی 

بازخوردهـای جالـب شـنوندگان را می شـنیدم. در هفته دوم 

قسـمت اعظـم برنامـه بـه معرفـی مدیریت هـای مقـر اصلی 

سـازمان بهداشـت جهانـی در ژنو گذشـت که آنهـم از جهت 

آشـنایی بـا نحـوه کار این سـازمان کامـاً مفید بـود. اگرچه 

برگـزاری این برنامه برای سـازمان جهانی بهداشـت پرهزینه 

اسـت امـا بـه نظـر می رسـید هـم برگزارکننـدگان و هـم 

شـرکت کنندگان از اجـرای آن راضـی بودند.

سـوئیس کشـور کوچکی ازنظر سـرزمینی اسـت با مسـاحت 

حـدود 41 هـزار متـر مربع و جمعیـت حـدود 8 میلیون نفر 

کـه 2 میلیـون نفر از آنان سوئیسـی نیسـتند. به خصوص در 

شـهر ژنو که مقـر اصلی تمام سـازمان های بین المللی اسـت 

تعـدد افـراد خارجـی به شـدت محسـوس اسـت. این کشـور 

کوچـک کـه از نظـر مسـاحت رتبـه 132 و از نظـر جمعیت 

رتبـه 97 را در دنیـا دارد، دارای اقتصادی بسـیار قوی اسـت 

و در تولیـد ناخالـص ملـی بـر اسـاس دلار واقعـی رتبـه 19 

جهـان را دارد. در مقایسـه ایـران از نظر مسـاحت و جمعیت 

رتبـه 17 و از نظـر تولیـد ناخالـص ملی رتبـه 28 را دارد.

(knoema.com/nwnfkne/world-gdp-ranking-2015-

data-and-charts)

مـن از فرصت این سـفر اسـتفاده کردم و بازدیـد یک روزه ای 

 EPFL از دانشـگاه فـدرال پلی تکنیـک لـوزان کـه به اختصار

École polytechnique fédérale de Lausanne خوانده 

می شـود ترتیب داده شـد. در واقع سـوییس دو دانشگاه ملی 

در زمینـه فنـاوری دارد که این دانشـگاه یکـی از آن دو بود. 

دکتـر پاتریـک آبیشـر (Patrick Aebischer) رئیـس ایـن 

دانشـگاه کـه چند ماه قبـل در تهران میزبـان وی بودم برای 

انجـام فعالیت هـای مشـترک عاقه مندی جدی ابـراز نمود و 

وقتـی مطلـع شـد مـن در آینده نزدیک سـفری به سـوئیس 

خواهـم داشـت دعـوت کرد کـه بازدیـدی از EPFL داشـته 

باشـم. او کـه پزشـک اسـت و در علوم اعصـاب تخصص دارد 

16 سـال اسـت که رئیس این دانشـگاه اسـت. ممکن اسـت 

ایـن قـدری عجیـب بـه نظـر برسـد امـا آن طـور کـه رئیس 

دفتـر وی می گفـت شـرط او بـرای پذیـرش ایـن مسـئولیت 

وارد کـردن حـوزه سـامت بـه فناوری بـوده اسـت و اکنون 

به خوبـی ایـن کار را انجـام داده اسـت. ایـن دانشـگاه حدود 

10 هـزار دانشـجو دارد کـه در مقطع دکتـرای تخصصی 75 

درصـد آنهـا خارجـی هسـتند. یکـی از گزارش هایـي کـه در 

طـول ماقـات ارائـه شـد پایان نامـه دکترای یک دانشـجوی 

ایرانـی در حـوزه ژنتیک بـود. محل اصلی دانشـگاه در لوزان 

اسـت و محوطـه وسـیعی دارد کـه جالب ترین قسـمت آن از 

نظر معماری کتابخانه ای با طراحی منحنی اسـت که قسـمت 

عمـده آن سـطح شـیب دار اسـت؛ امـا مهم تریـن قسـمت از 

نـگاه مـن »پـارک نوآوری« اسـت کـه در یک ضلع دانشـگاه 

قـرار دارد و متشـکل از تعـداد زیـادی سـاختمان 5 طبقـه 

اسـت. بسـیاری از شـرکت های بـه نـام و بزرگ مثل نسـتله، 

لوجـی تـک و فرانتیـرز بخـش تحقیـق و توسـعه خـود را به 

ایـن مجموعه آورده اند. ایـن مدل یعنی اقتصـاد دانش بنیان:

• سـرمایه گذاری دولتـی یـا خصوصـی بـرای زیرسـاخت در 

دانشـگاهی محیط 

• ورود شـرکت ها بـه محیـط دانشـگاهی و دسترسـی آنـان 

دانشـگاه به 

• تعریف پروژه های جدید برحسب نیاز جامعه

• مطالعه و تحقیق با استفاده از بهترین اساتید و دانشجویان

• تولیـد محصـولات جدیـد در ابعـاد مختلف از مـواد غذایی 

گرفتـه تـا پروتزهـای موردنیاز بیمـاران دچـار ناتوانی
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• افزایش تولید ناخالص ملی

• افزایش منابع دولت برای حمایت بیشتر از این مسیر

• ارتقاء رفاه مردم

 Biotech اقـدام بسـیار جالـب دیگر ایجـاد پردیس بایوتـک

Campus به صورت یک کنسرسـیوم متشـکل از 6 سـازمان 

در محل اهدایی یک سـرمایه دار بزرگ سوئیسی در ژنو است 

کـه از حـدود 1 سـال قبـل آغـاز بـه کار کـرده اسـت. نکته 

مهم این که 3 دانشـگاه، 2 بیمارسـتان آموزشـی و 1 شرکت 

در ایـن مجموعـه سـهیم هسـتند درحالی کـه نـام هیچ یـک 

روی آن نیسـت. دیـدن ایـن فضـا در مرکز شـهر ژنو بسـیار 

جالـب بود. گروه های بزرگی متشـکل از پزشـکان متخصص، 

مهندسـان الکترونیک و مکانیک، متخصصان نرم افزار، ژنتیک 

و رشـته های دیگـر از 6 سـازمان فـوق در ایـن پردیس با هم 

مشـغول کار هسـتند. یک متخصص عفونی باسـابقه پروژه ای 

بـا عنـوان برنامه ابتکاری سـامت 2030 را هدایت می کند و 

یـک مجموعـه 8 نفره دیگـر روی پروتزهای عصبی مشـغول 

کار هسـتند. گروه دیگـری در همین مجموعـه پروژه بزرگی 

در نوروسـاینس را با اسـتفاده از تمام رشته های علوم مرتبط 

پیگیـری می کننـد. موضـوع موردتوجـه دیگر نقـش فناوری 

ارتباطـات در سـامت در دنیـای امروز بود که بسـیار جذاب 

می نمـود. مدیـران هریـک از ایـن برنامه ها در طـی حدود 4 

سـاعت گـزارش کار خـود را ارائه کردند و مـن به دقت گوش 

دادم. نـگاه آن هـا بـه علـم بسـیار بازتـر از آن چیـزی اسـت 

کـه مـا معمـولًا داریـم. تعامل اسـاتید ما بـا دانشـگاه هم نام 

و همسـایه هـم هنـوز خیلـی راحت نیسـت و گاهـی تحمل 

یکدیگـر را نداریـم. بجای آنکه فکر کنیـم می توانیم از کمک 

یکدیگر اسـتفاده کنیم خیلی اوقات نگاهمان یک سـویه است 

و عاقه منـد بـه اسـتفاده از دانـش، تجربه و نـگاه دیگران به 

موضوع واحد نیستیم و اغلب تاش می کنیم مرزها را پررنگ 

کنیـم. مـا در موضوعاتـی ماننـد اقتصاد سـامت، مدیریت و 

رهبری در نظام سـامت و جامعه شناسـی در حل مشـکاتی 

ماننـد اعتیـاد نیازمنـد اسـتفاده از نظـرات کارشناسـان این 

حوزه ها هسـتیم.

ایـن ماقـات و بازدیـد یک روزه و فشـرده فرصـت خوبی بود 

بـرای ایـده گرفتـن و البته حسـرت دوبـاره به خاطـر کمبود 

شـدید فضـای فیزیکـی در دانشـگاه مـا کـه از موانع جدی 

رشـد فعالیت های دانش بنیان اسـت. قـرار ما امضای 

تفاهم نامه ای بین دو دانشـگاه اسـت که امیدوارم به زودی 

و شـاید در جریـان سـفر نزدیـک رئیس جمهور سـوئیس به 

کشـورمان صورت گیرد.

Áبیهارستانیاس
»بیمارسـتان جامع زنان محب یاس به دانشـگاه واگذار شـد 

و بـا نام بیمارسـتان یاس به کار خود ادامـه خواهد داد« این 

موضـوع بـرای همـکاران شـاغل در ایـن بیمارسـتان و همـه 

کسـانی کـه به نوعی دسـت اندرکار احـداث و بهره برداری این 

بیمارسـتان بودنـد خبـر داغـی اسـت. لازم می دانـم توضیح 

جامعـی دراین بـاره بیـان کنـم تـا سـیری کـه پشـت سـر 

گذاشـته ایم روشـن شود.

در ضلـع شـمالی بیمارسـتان میـرزا کوچـک خـان زمینـی 

وجـود داشـت کـه به مـدت بیـش از 15 سـال با یـک بنای 

نیمـه کاره دوطبقـه بتونـی محلـی بـرای انبـار اتومبیل هـای 

اسـقاط دانشـگاه شـده بـود. در سـال های 85-86 همین بنا 

تبدیـل بـه یک سـاختمان یـک طبقه بـه نام مرکـز آموزش 

لاپاروسـکوپیک شـد و تـا سـال 89 مـورد بهره بـرداری قرار 

گرفـت. در این زمان مؤسسـه غیرانتفاعـی حمایت از بیماران 

(محـب) طی قراردادی بـا در اختیار گرفتن این زمین متعهد 

بـه سـاخت یک بیمارسـتان در مـدت 3 سـال و بهره برداری 

ازآن بـه مـدت 9 سـال و سـپس انتقال آن به دانشـگاه شـد. 

این اقدام توسـط محب انجام شـد و بیمارسـتان در سال 93 

آمـاده بهره بـرداری شـد. در نیمـه اول سـال 93 رایزنی های 

فراوانـی بین وزارت بهداشـت، دانشـگاه و مؤسسـه محب در 

مـورد چگونگـی بهره بـرداری از بیمارسـتان صـورت گرفـت 

کـه حسـاب سـاعات آن از دسـت مـن خـارج اسـت. فقـط 

یـک عـدد را خـوب بـه خاطـر دارم و آن حـدود 9 سـاعت 

بحـث در هیئت رئیسـه دانشـگاه طـی سـه جلسـه دراین باره 

اسـت. در نهایـت در شـهریور مـاه 93 نحـوه بهره بـرداری از 

ایـن بیمارسـتان طـی قـراردادی در شـهر مقدس مشـهد به 

امضای طرفین و وزیر محترم بهداشـت رسـید که بر اسـاس 

آن تمـام فعالیت های بیمارسـتان جامع زنـان از آبان ماه 93 

بـه بیمارسـتان جدیـد منتقل شـد. بیمارسـتان جدیـد قرار 

بـود هـردو بخـش دولتـی و بیمه تکمیلی را داشـته باشـد تا 
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بتوانـد از عهـده پرداخت اقسـاط وام سـاخت برآید. 

همچنیـن بیمارسـتان به صـورت شـرکت اداره می شـد و 

تمـام همـکاران دانشـگاه به صـورت مأمـور در بیمارسـتان 

جدید مشـغول بودند و تجهیزات و امکانات بیمارسـتان قدیم 

نیـز منتقـل شـد. در طـول حدود 15 مـاه گذشـته همکاران 

مـا و دوسـتان محـب تمـام تـاش خـود را بـه کار بردنـد تا 

بیمارسـتان به صـورت مطلوب فعال شـود و البته چالش های 

متعـددی در مسـیر وجـود داشـت که از نظر من ریشـه همه 

آن هـا جدیـد بودن ایـن روش و آماده نبودن زیرسـاخت های 

نظـری و نگرشـی در بخـش دولتـی بـرای محقـق شـدن آن 

بـود. ازآنجاکـه ایـن مـدل سـابقه قبلی نداشـت هـر گامی با 

مشـکاتی همراه بود و ضوابط و مقررات موجود نمی توانست 

پاسـخگوی این معضات باشـد. جلسـات متعدد با حوزه های 

مختلـف وزارت بهداشـت و نهادهای نظارتی تشـکیل شـد و 

راهکارهـای مختلفی پیشـنهاد شـد اما در بسـیاری موارد به 

نتیجـه مطلوب منجر نشـد. شـخص آقای دکتر هاشـمی نیز 

در ایـن مـدت وقـت زیادی را بـرای این کار صـرف کردند تا 

چالش هـا برطـرف شـود. آنچـه بعدازایـن تاش هـا بـه همه 

ذینفعـان ثابت شـد ایـن بود که درآمـد بیمارسـتان با تعرفه 

دولتـی و حتـی تعرفـه بینابینی کفـاف هزینه اقسـاط وام را 

نخواهـد داد اگرچـه گـردش امـور جـاری بیمارسـتان عملی 

بود؛ بنابراین مجدداً نشسـت های متعددی شـکل گرفت و در 

نهایـت دو راه مطـرح شـد: اول بازگشـت به قـرارداد اولیه به 

معنـی اداره بیمارسـتان جدیـد به صورت خصوصـی و انتقال 

مجـدد فعالیـت بیمارسـتان جامع زنان به سـاختمان سـابق 

پـس از بازسـازی آن؛ و دوم انتقـال بیمارسـتان جدیـد بـه 

دانشـگاه و اسـتفاده از سـاختمان قدیم برای رفع کمبودهای 

سـاختمان جدید به خصوص ازنظر آموزشـی و رفاهی. این بار 

نیـز مذاکـرات مفصـل انجام شـد و بـا توجه به نظر مؤسسـه 

محـب کـه تمایلی بـرای تبدیل این مرکز به یک بیمارسـتان 

خصوصـی نداشـتند و نیز جمع بندی هیئت رئیسـه دانشـگاه، 

راه دوم مـورد توافـق طرفین قرار گرفت و قرارداد سـومی به 

امضـا رسـید که طـی آن بیمارسـتان همـراه با تعهـدات آن 

بـدون در نظر گرفتن سـود یا کارمزدی برای مؤسسـه محب 

به دانشـگاه واگذار شد. اینکه مدل مشارکت بخش غیردولتی 

در ارائـه خدمات درمانی علیرغم تاش جدی من و همکاران 

دانشـگاه به نتیجه مطلوب نرسـید البته باعث تأسـف است و 

بایـد بـه تحلیـل علـل آن پرداخـت اما بـا این همـه یک گام 

بـه جلـو برداشـته شـد و عاوه بـر تجربـه واگذاری سـاخت 

بیمارسـتان بـه بخـش غیردولتـی، مدلـی غیر از مـدل رایج 

نیـز تجربـه شـد کـه آموخته های فراوانـی برای همه داشـت 

و امیـدوارم زمینـه ای باشـد بـرای حرکت های مثبـت بعدی.

لازم می دانم قبل از هر چیز از همه دسـت اندرکاران مؤسسـه 

محـب قدردانـی نمایـم. اگرچه رونـد کار به صورتـی که این 

دوسـتان تصـور می کردنـد پیـش نرفـت امـا ایـن چیـزی از 

ارزش افـزوده ای که برای دانشـگاه ایجـاد کردند کم نمی کند: 

سـاخت یک بیمارسـتان کامل و مدرن در زمین ارزشـمندی 

کـه حـدود 2 دهه بدون اسـتفاده مانـده بود در مـدت زمان 

مناسـب و عملیاتـی نمـودن آن. بـرای همه کسـانی کـه در 

ایـن راه تـاش نمودنـد موفقیـت و سـعادت آرزو می کنم. از 

طـرف دیگـر اسـاتید، دسـتیاران و کارکنـان بیمارسـتان نیز 

در ایـن مـدت بـا مشـکات فراوانـی روبـرو بودند کـه اغلب 

بـا سـعه صدر آن را تحمـل کردنـد و ایـن تحمـل منجـر بـه 

فعـال شـدن بیمارسـتان و ارائـه خدمت به مراجعان شـد که 

عمومـاً بـا رضایتمندی خوبـی هم همراه بـود. همچنین لازم 

اسـت از زحمات برادران عزیز آقایان دکتر حسـین عاشـق و 

دکتـر حسـن توکلی که در این مدت مسـئولیت بیمارسـتان 

را بـه عهده داشـتند و در خط اول مواجهه با همه مشـکات 

بودند تشـکر کنم. خداوند به ایشـان توفیق بیشـتر عطا کند.

اکنـون دور جدیـدی از فعالیت »بیمارسـتان یاس« به صورت 

یـک بیمارسـتان جنـرال آغاز شـده اسـت و لازم اسـت همه 

واحدهای دانشـگاه برای فعال شـدن ظرفیت هـای بالقوه این 

بیمارسـتان نهایت همکاری را بنمایند تا در کوتاه ترین زمان 

ممکـن بیمارسـتان بتوانـد به صـورت مسـتقل امـور خـود را 

اداره کنـد. امیـدوارم ایـن مسـیر با کمک همه مـا به بهترین 

نحو طی شـود.

Áهفدههیهجشنوارمابهسینا
امسـال مراسـم جشـنواره ابن سـینا یـک روز جلوتـر یعنـی 

در چهاردهـم بهمن مـاه برگـزار شـد. علـت ایـن امـر تاقـی 

15 بهمن مـاه بـا روز پنجشـنبه بـود کـه برخـی واحدهـای 

دانشـگاه تعطیل اسـت؛ مانند 16 دوره گذشـته، جشـنواره 
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نامش بنهه

هفدهـم نیـز شـاهد حضور چشـمگیر همـکاران دانشـگاهی 

بـود و مـن هم بـا مرور فهرسـت برگزیـدگان و هم بـا دیدن 

حضـار در مجلـس بـار دیگـر خداونـد را برای نعمـت کار در 

چنیـن محیطـی شـکر کـردم. به واقع ایـن یک نعمت اسـت 

کـه انسـان در کنـار افـرادی توانمنـد و هدفمنـد کار کنـد و 

هر سـال شـاهد شـکوفایی افـراد جدید باشـد.

در مراسـم امسـال آقایـان دکتر هاشـمی، دکتر ملـک زاده و 

دکتـر لاریجانـی نیـز کـه هر سـه از بـزرگان همیـن خانواده 

هسـتند با عنوان رسـمی خود در جشـنواره حضور داشـتند 

کـه جای تشـکر دارد. من برخاف دو سـال قبل که صحبت 

کوتاهی داشتم، امسال گزارش جامعی از فعالیت های دانشگاه 

در عرصه هـای مختلـف را کـه بـه هیئت امنای دانشـگاه ارائه 

شـده بود برای حضار شـرح دادم.

وزیر محترم بهداشت در سخنان خود ضمن تقدیر از فعالیت های 

انجام شده در دانشگاه علوم پزشکی تهران، تمایل خود را برای 

به انجام رساندن تغییرات جدیدی که در جاهای دیگر محقق 

نشده است در این دانشگاه بیان کردند. این در واقع کار ما 

است که پیشرو باشیم و همان طور که در آموزش و پژوهش 

این وظیفه را بر عهده داریم، در مدل مدیریت و ارائه خدمت 

نیز باید این نقش را به درستی ایفا کنیم و البته این کار را باید 

با روش درست و اصولی که منش دانشگاه ما است انجام دهیم.

Áاستادبزرگداروسازی
درگذشت استاد بزرگوار داروسازی دانشگاه، مرحوم دکتر حسن 

تاریخ علوم  ریاست موزه ملی  اخیر  فرسام که در یک سال 

پزشکی را هم عهده دار بودند داغ دیگری بود برای دانشگاه 

و جامعه داروسازی کشور. من به ایشان ارادت داشتم اما در 

مراسم تشییع پیکرشان متوجه شدم که در بین داروسازان 

به واقع محبوب و محترم بودند. وجه مشخص ایشان از زبان 

شاگردان و همکارانشان خیرخواهی برای دیگران بود. به تعبیر 

یکی از شاگردان »هیچ کس از ایشان بدی ندیده است.« خداوند 

روح ایشان را قرین رحمت کند و به بازماندگان به خصوص 

همسر محترمشان صبر عطا فرماید.

Áروزپرستار
امسـال مراسـم روز پرسـتار با مدلی جدید در سـالن مرکز 

طبـی کـودکان برگـزار شـد. پیشـنهاد خانـم دکتر 

علیپور برای تغییر مدل این جشـن به نظر من هم خیلی 

خـوب آمد و تا آنجا که توانسـتم بازخورد بگیـرم موردتوجه 

حاضـران نیـز قـرار گرفـت. این بـار به جـای چیدمان سـالن 

به صـورت سـخنرانی، پرسـتاران عزیـز در محیطـی راحت تر 

در کنـار هـم نشسـتند و همکاران مـن در معاونـت درمان و 

سـتاد دانشـگاه از ایشـان بـه سـبکی دیگـر پذیرایـی کردند. 

سـخنرانی ها هـم بسـیار کوتـاه تنظیـم شـد و فکـر می کنـم 

باعث خسـتگی حضار نشـده باشـد.

ایــن فرصــت کــه هــر ســال در روز میــاد حضــرت زینــب 

ــا در خدمــت جمعــی از پرســتاران دلســوز  ســام الله علیه

هســتیم بــرای مــن بســیار مغتنــم اســت و ادای احتــرام بــه 

کســانی کــه عمــر خــود را صــرف مراقبــت از نیازمندتریــن 

مــردم می کنند یک وظیفه. پرســتاری شــغل بســیار ســختی 

اســت اگــر به درســتی انجــام شــود و بســیارند پرســتارانی 

ــد انجــام می دهنــد.  ــه کــه بای کــه ایــن شــغل را همان گون

امیدوارم همه پرســتاران، کارشناســان بیهوشــی، کارشناسان 

اتــاق عمــل و ســایر کارکنــان گــروه پرســتاری همچنــان بــا 

رعایــت رفتــار حرفــه ای بــه خدمــت ارزشــمند خــود ادامــه 

ــات ایشــان  ــران خدم ــرای جب ــم ب ــز بتوانی ــا نی ــد و م دهن

آن چنان کــه شایســته اســت اقــدام کنیــم.

Áحوا3ی
بـه همـت چند تن از همکاسـی های دوره عمومی و حمایت 

دفتر ارتباط با دانش آموختگان دانشگاه، گردهمایی ورودی های 

سال 64 دانشکده پزشکی در روز پانزدهم بهمن در دانشکده 

پزشـکی برگـزار شـد و مـن هـم توانسـتم در قسـمتی از آن 

شـرکت کنم. بیش از 100 نفر از ورودی های 64 با اسـتفاده 

از یـک گـروه تلگرام اعـام حضـور کردند و تقریبـاً همه هم 

آمدنـد و البتـه بعضـی با خانـواده. ظاهـراً دوسـتان توری در 

دانشـکده داشـتند و در انتها در تالار ابن سـینا گردهم آمدند 

و در غذاخـوری زیرزمیـن دانشـکده جوجه کباب دانشـجویی 

خوردنـد، در ظـرف یک بارمصـرف. اگرچه من اسـم برخی از 

هم کاسـی ها را از همـان موقـع نمی دانـم و برخـی اسـامی 

را هـم کـه می شناسـم بـا قیافـه افـراد تطبیق نمی دهـم اما 

اغلـب چهره هـا را خوشـبختانه توانسـتم بـه خاطر بیـاورم و 
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دقایقـی را فارغ از هجـوم کارهای روزمـره گذراندم. 

30 سـال از ورود ما به دانشـکده پزشـکی گذشـته اسـت 

و ایـن یعنی:

ای که پنجاه رفت و در خوابی 

مگر این پنج روزه دریابی

ــاه در مشــهد  ــورد جراحــی در روزهــای 22 و 23 بهمن م ب

ــراه  ــردم و هم ــن فرصــت اســتفاده ک جلســه داشــت. از ای

خانــواده در محلــی نزدیــک بــه حــرم جــا رزور کــردم و یک 

ســفر 48 ســاعته تنظیم شــد. اگرچــه یک روز و نیــم من در 

جلســه بــورد کــه در هتــل محــل اقامــت اعضــا و دور از حرم 

ــا هــم گذراندیــم  ــود ســپری شــد امــا همــان وقتی کــه ب ب

هــم بســیار خــوب بــود. راه پیمایــی 22 بهمــن امســال هــم 

بــه همیــن دلیــل در مســیر حــرم مطهــر حضــرت امــام رضا 

مقــدر شــد و درخدمــت آقایــان دکتــر امامــی رضــوی، دکتر 

ظفرقنــدی و دکتــر محققــی بودیــم و نمــاز ظهــر و عصــر 

را در حــرم خواندیــم.

امـا ورزش کـه همچنـان مشـکل شـماره یـک من اسـت در 

ایـن مـاه به دلیل سـفر و پیـاده روی روزمره قـدری بهتر بود. 

یک روز هم اسـتخر میسـر شـد. به هرحال فعالیت بدنی یک 

ضـرورت اسـت و به هر شـکل ممکـن بایـد در برنامه زندگی 

مـا جایـگاه ثابتی داشـته باشـد. من هـم مثل خیلی از شـما 

بهانه هایـی بـرای انجـام نـدادن آن دارم امـا قبـول کنیم که 

بهانـه اسـت نه دلیـل واقعی.

ــا آغــاز تبلیغــات  روزهــای آخــر بهمن مــاه مصــادف شــد ب

ــرای دو مجلــس خبــرگان رهبــری و  ــی در شــهر ب انتخابات

شــورای اســامی. فکــر می کنــم ایــن موضــوع کــه شــرکت 

در انتخابــات بــه هــر صــورت از شــرکت نکــردن در آن بهتــر 

اســت جــای بحــث نداشــته باشــد چنانچــه رهبــر معظــم 

انقــاب هــم در ســخنانی بــه ایــن موضــوع اشــاره کردنــد 

کــه حتــی افــرادی کــه از جهاتــی مخالــف هســتند هــم باید 

اصــولًا در انتخابــات شــرکت کننــد. فعالیت جــدی دو جناح 

سیاســی اصلــی کشــور هــم حاکی از این اســت کــه گفتمان 

دموکراســی کــه در آغــاز ســخن به آن اشــاره کــردم در حال 

تکامــل اســت و دیالوگ هایــی ماننــد تحریــم و عــدم پذیرش 

نتایــج و ســایر روش هــای خــارج از محــدوده صنــدوق رأی 

ــر  ــه ه ــد ســودی داشــته باشــد. شــکی نیســت ک نمی توان

ــون و  ــی براســاس قان مقــدار دســتگاه های اجرایــی و نظارت

بــه دوراز نگاه هــای جناحــی عمــل کننــد اعتمــاد بیشــتری 

ــم کــه  ــد بپذیری را جلــب خواهنــد کــرد و درعین حــال بای

در اعتقــاد شــیعه هیــچ انســانی بــدون خطــا نیســت مگــر 

اهل بیــت معصومیــن ؛ بنابرایــن نباید از دیگــران انتظار 

عملکــرد بــدون خطــا داشــته باشــیم و نبایــد فکــر کنیــم 

ــل  ــعه صدر و تحم ــم. س ــا نمی کنی ــم خط ــان ه ــه خودم ک

اظهارنظــر مخالــف شــاید مهم تریــن ابــزار توســعه سیاســی 

کشــور مــا باشــد. آنچــه به نظــر من در شــرایط امــروز جهان 

و منطقــه مــا درهرصــورت تعیین کننــده اســت و می توانــد 

ــیع  ــه و وس ــور آگاهان ــد حض ــک کن ــران کم ــات ای ــه ثب ب

مــردم در انتخابــات اســت. ایــن جملــه بیــش از آنکــه یــک 

اظهارنظــر سیاســی باشــد حاکــی از یــک دیــدگاه معطــوف 

بــه امنیــت ملــی در منطقــه آشــوب زده و بحرانــی مــا اســت. 

هیچ وقــت نبایــد فکــر کــرد کــه راه حــل مشــکات داخلــی 

کشــور کمــک گرفتــن از بیــرون یــا درگیــری درونــی اســت. 

مــا بایــد یــاد بگیریــم کــه مســائلمان را بیــن خودمــان حــل 

کنیــم و منافــع ملــی را جــدا از مســائل سیاســی ببینیــم. 

موضــوع »منافــع ملــی« یــک موضــوع جــدی و مغفــول در 

جامعــه اســت کــه کمتــر به صــورت واقعــی و دقیــق بــه آن 

ــات  ــه انتخاب ــور ک ــدوارم همان ط ــود. امی ــه می ش پرداخت

ریاســت جمهــوری ســال 92 باعث یــک موج مثبــت در بین 

مــردم و بازگشــت آرامــش روانــی بــه جامعــه و موفقیت های 

متعاقــب آن شــد، نتایــج ایــن انتخابــات نیــز تأثیــر مثبتــی 

را به خصــوص از جهــت امنیــت ملــی و تعامــل بــا دنیــا در 

پــی داشــته باشــد.

Áسخهآخر
سـال 1394 رو بـه پایـان اسـت. یـک سـال دیگـر از عمر ما 

گذشـت و مبـاد کـه حاصـل آن فقـط رنجیـدن و رنجانـدن 

باشـد. کام آن بزرگـوار بـه ذهنـم آمـد که راه سـلوک را در 

همیـن دو کلمـه خاصه کـرد: »مرنج و مرنجـان« و چه کار 

بزرگـی اسـت نرنجیدن.

در پناه حضرت حق سامت و سرافراز باشید.

دکتر علی جعفریان

بهمن ١٣٩٤


